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Mødedato: 22. maj 2024 
Mødested: Bygning 1586, lokale 114  
Uddannelsesnævnsmøde Litteraturhistorie og Retorik 
 
Deltagere:  
Studerende: Johanne Kovdal Olesen, Andrea Stützer, Lea Thomsen Villadsen 
 
VIP-medlemmer: Tore Rye Andersen (Afdelingsleder og UN-forperson), Jonas Ross 
Kjærgård (SN-repræsentant), Esben Bjerggaard Nielsen, Nina Christensen.  
 
Observatører: Studerende: Mathilde Hartvig Munk, Line Marie Gyldal Sandell (til og 
med pkt. 3), Sidse Møller Mikaelsen, Jacob Valdemar Hertz, Astrid Bruun-Villadsen 
(studenterstudievejleder retorik), Afdelingskonsulent Jan Ulrik Saksø Chrintz Juhl, 
Karen-Margrethe Simonsen (afdelingsleder fra september 2024) og Sandra Schöne 
Leth Hansen (Arts Studier, ref.) 
Gæst: Gertrud Kronborg (pkt. 3) 
 
Fraværende: Ninna Jalog Dyrdal Andersen, Emma Hart Puhlmann (næstforperson, 
SN-repræsentant), Laura Prip Thorsen, Thomas Rod (studenterstudievejleder littera-
turhistorie, Children’s Literature, Media and Culture) 
 

 

 

 

 

 

1. Godkendelse af dagsorden og opfølgning på referat fra seneste møde 

UN godkendte dagsorden til dagens møde. Der var intet at følge op på fra referatet fra 

UN-mødet den 16. april 2024. 

 

2. Meddelelser/Nyt fra 

2.1 Meddelelser / nyt fra afdelingsleder/undervisere/fagudvalg 

 

Tore Rye Andersen (TRA) orienterede om følgende:  

 

En del af den kommende kandidatreform, aftale om dimensionering af bachelorud-

dannelser fra 2025, er landet, og der er nu sat tal på, hvor mange procent, der skal di-

mensioneres. På AU er det 9,5 procent, som skal fordeles internt på AU. Der forventes 

at komme et udspil om selve kandidatuddannelser til efteråret.    

 

Ansøgningstallene til tilvalgsuddannelser viser, at der er:  

- 73 førsteprioritetsansøgninger til Kreativ Professionel Skrivning og 203 ansøg-

ninger i alt.  

- 26 førsteprioritetsansøgninger på Retorik og 131 i alt.  
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Det forventes, at der som sædvanlig vil ske en intern omfordeling af pladser mellem 

tilvalgsuddannelserne.   

 

Begge masteruddannelser oprettes til e24. Her er der: 

- 37 ansøgere til Retorik, hvilket er flere end normalt. 

- 23 ansøgere til Børns litteratur og medier.  

 

Tilmeldingen er åben lidt endnu, så der kan nå at komme flere. Der har være brugt 

flere midler til markedsføringen, hvilket har båret frugt. Markedsføringen har primært 

været på Facebook og LinkedIn.   

 

2.2 Meddelelser / nyt fra UN-forperson, UN-næstforperson og SN-repræsentanter 

Intet nyt. 

 

2.3 Meddelelser / nyt fra studievejledere 

Intet nyt. 

 

2.4 Meddelelser / nyt fra Arts studier 

2.4.1 Nyhedsbrev fra Arts studier 

 

Sandra Schöne Leth Hansen (SSLH) orienterede kort om maj måneds nyhedsbrev fra 

Arts studier: 

 

Orienteringer:   

• Tilmelding til valgfag i efteråret 2024   

• Ca. 1000 specialestuderende har indsendt formularer til censorudpeg-

ning    

• Tak for samarbejdet om E24 - planlægningen af undervisningen for F25 er 

i gang   

• Forsinkelsessamtaler F2024    

• Fællesskabsfif – et redskab til at etablere eller booste fællesskabet på et 

hold   

 

Arrangementer:   

• Introkurser om WISEflow til bedømmere    

• Netværksmøde for undervisere: Karriereperspektiver på bachelor – hvad 

siger de studerende?    

• Arts Udenfor – spred det gode budskab om vandreture for studerende   

 

Vigtige deadlines:   

• Deadline for indlevering af bundne eksamensspørgsmål 
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3. Godkendelse af programmer for studiestart, herunder hyttetur (be-

slutning) 
 

Cheftutor Gertrud Kronborg og vicecheftutor Line Marie Gyldal Sandell orienterede 

kort om indholdet af studiestartsprogrammet på Litteraturhistorie:    

 

- Programmet ligner meget det fra sidste år, som blev evalueret godt. Hoved-

vægten af de faglige elementer er planlagt mandag og tirsdag. It-kurset er 

planlagt mandag i stedet for tirsdag, da mange nye studerende ønsker at 

kende til det fra start. Tirsdag var sidste år en hel dag og det var for langt, så 

det bliver ikke en hel dag i år. Torsdag spilles der rundbold sammen med de 

andre kasernefag. Fredag holdes der fest sammen med de nye studerende fra 

Kunsthistorie og Æstetik og Kultur.  

 

De orienterede desuden kort om hytteturen:  

- Det vil være samme koncept som sidste år med en temaaften om lørdagen (fx 

bryllup), hvor alle får en rolle, mens fredag aften bliver stille og rolig med 

hygge.  

 

UN havde følgende bemærkninger til studiestartsprogrammet: 
- Det er et godt program med en imødekommende og god tone.  

- Formuleringen om studiegrupper skal gøres mere vag. UN vil på næste møde 

drøfte, hvordan studiegrupperne skal dannes.  

- ”Miniforelæsning” (på 90 minutter) bør erstattes af et andet ord.  

- De Retorikstuderende må også gerne inviteres med til festen.  

 

UN havde følgende bemærkninger til konceptet for hytteturen:  

- Rummelighed må gerne italesættes mere eksplicit, herunder alkoholpolitik-

ken.  

 
UNs beslutning: 

UN godkendte programmet for studiestart samt konceptet for hytteturen.  

 

Næste skridt:  

Cheftutoren skal sende det godkendte program til studiestartskoordinatorerne i VEST 

Jannie Laigaard eller Trine Schouborg senest 1. juni. 

 

 

4. De studerendes punkt 

Intet.  

 

5. Årlig status 2024 

TRA orienterede om, at årlig status er en del af det løbende og uddannelsesnære kvali-

tetsarbejde på Arts. Formålet med årlig status processen er, at UN, såvel som SN og 

https://kvalitet.au.dk/arts/kvalitetsprocesserne/aarlig-status
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institut, på baggrund af et systematisk eftersyn af uddannelserne i deres helhed, prio-

riterer de indsatsområder, UN vil arbejde med i det kommende kvalitetsår for at sikre 

uddannelsens kvalitet.  

 

Alle uddannelserne bliver målt på forskellige indikatorer og får farverne grøn, gul og 

rød for hver indikator. På mødet skal UN gennemgå indikatorerne uddannelse for ud-

dannelse og drøftelserne skal danne grobund for nye handleplaner, som godkendes på 

UN-møde i juni måned.  

 

TRA bemærkede, at uddannelserne nogenlunde står overfor de samme udfordringer 

som sidste år, hvorfor handleplanerne for 2024 forventes at ligne dem UN satte i søen 

sidste år. 

  

BA og KA i Litteraturhistorie var gennem uddannelsesevaluering i 2023, hvilket bety-

der, at handleplanerne for de to uddannelser blev godkendt i december 2023. De vide-

reføres derfor i høj grad.  

 

Kandidatuddannelsen i Retorik: 

Førsteårsfrafaldet er på 0%, hvilket er flot. Handlingerne fra sidste års handleplan vi-

dereføres. Fokus på fester på tværs af uddannelser og årgange kan tilføjes under delpo-

litik 3.  Ift. studieprogressionen er der et lille fald, men det ser fint ud. Der tilbydes re-

lativt mange timer pr. semester. Undervisningsevalueringen er i grøn.   

Ift. studiemiljøet er der god faglig trivsel, mens der skal være en opmærksomhed på 

den sociale trivsel. Populationen og svarprocenten i SMU er dog lille. VIP-dæknings-

graden ser fin ud.   

 

Studieintensiteten er i rød og faldet med 5 timer (selvrapporteret). UN var i den for-

bindelse enige om, at det er svært for de studerende at vide, hvad de må tælle med, når 

de svarer på hvor mange timer, de bruger på studiet. I den forbindelse er det også pro-

blematisk, at det er selvrapporteret og at spørgsmålet der stilles, kan forstås på flere 

måder. Derudover er mange studerende også nødt til at arbejde ved siden af studiet for 

at kunne få økonomien til at hænge sammen (UMV viser, at mængden af studerendes 

arbejde uden for studiet er steget siden sidste undersøgelse). TRA nævnte at det er vig-

tigt at fortsætte dialogen både om de studerendes balance med erhvervsarbejde samt 

hvad det er de studerende tæller med, når de svarer på hvor mange timer, de bruger på 

studiet. TRA vil tage kritikken af spørgsmålet om studieintensitet med videre.    

 

Masteruddannelsen i Retorik:  

Generelt ser det rigtig godt ud. Der er en enkelt gul indikator (Planlagt timer), men det 

handler om opgørelsesmetoden. Det er noget, TRA vil påpege.  

 

Masteruddannelsen i Børns litteratur og medier:  

Handlingerne fra sidste år videreføres.  



 

 
Referat 
 

 

 

Side 5/7 

 

Kandidatuddannelsen i Childrens Literature Media and Culture:  

Flere steder er der for få data. Indikatoren om de studerendes optjente ECTS er i rød, 

hvilket igen bunder i fejl i opgørelsesmetoden. Generelt er oplevelsen blandt de stude-

rende meget positiv.   

 

Bacheloruddannelsen i Litteraturhistorie: 

Førsteårsfrafaldet er i gul. De studerende kom med bud på, hvad det kan skyldes: 

Nogle faldt fra af personlige årsager, mens andre indså at litteratur kun skal være en 

hobby.  UN drøftede herefter, hvorvidt der er data på, hvorfor studerende falder fra. 

Jan Ulrik Saksø Chrintz Juhl (JJ) vil undersøge dette.   

 

TRA nævnte, at det vil være oplagt at kigge på eksamenerne ifm. at der skal udarbejdes 

nye studieordninger. Allerede nu er der fokus på koordinering og seminarer på tværs 

af kurserne.  

UN drøftede, hvordan den sociale trivsel kan højnes og blev enige om, at det er et 

emne den nye afdelingsleder skal tage op til efteråret. Forhåbentlig kan det også have 

en positiv effekt på fremmødet. ”Sociale aktiviteter” tilføjes til handleplanen.  

 

VIP-dækningen er i gul, men der er tale om en inddateringsfejl. Den er egentlig i grøn.    

 

Kandidatuddannelsen i Litteraturhistorie: 

Der var en rød indikator under førsteårsfrafaldet sidste år, men den er nu i grøn.   

Studieintensitet er i gul, hvilket kan skyldes nogle af de samme problematikker som på 

kandidatuddannelsen i Retorik.   

Ift. ledighed fortsætter de tiltag, som allerede er i gang.  

 

Generelt:  

Dimittendledighed er rød på de fleste uddannelser, men dog nedadgående. De tiltag, 

som allerede fremgår i sidste års handleplaner, vil blive videreført.  

”Coronaefterslæb” spiller ifølge de studerende stadig en rolle i deres adfærd på studiet. 

 

JJ nævnte, at dimittendledigheden er et gennemsnit af de sidste fire årgange. På reto-

rik som eksempel, var dimittendledigheden i 2021: 13,6%, i 2020: 22,6%, i 2018: 

17,2%: og i 2019: 42,6%. 2019 trækker altså markant op, og vil gøre det nogle år 

endnu.   

 

TRA afsluttede gennemgangen ved at nævne, at han vil revidere de udkast til handle-

planer, som han har lavet, på baggrund af drøftelsen med UN i dag.      

  

 

Næste skridt: 
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UN godkender til UN-møde i juni handleplanerne 2024 til indstilling til SNs behand-

ling. Afdelingsleder sender herefter handleplaner for 2024 til studienævnets sekretær 

senest den 19. juni. Handleplanerne behandles i SN i juni. Studieleder godkender in-

den 1. september handleplanerne for årlig status og deler viden med prodekan for ud-

dannelse.  

 

 

6. Behandling og indstilling af studieordningsændringer i forbindelse 

med nye retningslinjer for brug af GAI fra efteråret 2024 og frem (be-

slutning) 

TRA orienterede om, at afdelingsledernes har haft til opgave at identificere eksamener, 

hvor brug af GAI skal forbydes fra efteråret 2024 og frem. Efter drøftelse i afdelingen, 

indstillede afdelingen til, at der ikke indføres ændringer til afdelingens studieordnin-

ger. 

UN drøftede afdelingens indstilling om, at der ikke indføres studieordningsændringer 

på sidste UN-møde. UN skal til dette møde formelt bekræfte beslutningen.   

 

UNs beslutning:  

UN indstillede til studienævnet, at der ikke indføres studieordningsændringer   

 

Næste trin:  

Studienævnet behandler indstillingen i juni og Prodekanen for uddannelse behandler 

indstillingen og tager stilling til endelig godkendelse i slutningen af juni. 

 

 

7. Årsberetning fra censorformandskaberne (drøftelse) 

 

UN drøftede indkomne årsberetninger fra censorformandskaberne (CFM).  

 

Årsberetning 2023 Censorkorps for Kultur-, Æstetik- og Litteraturstudier: 

- Korpset har tidligere været flere korps, som nu er fusioneret. Det er angivet, at 

det er en fordel med flere fagligheder.  

- Der står, at flere vil melde sig til reeksamen for at kunne få mere tid. Det er en 

interessant tendens. Spørgsmålet er om den gælder for på AU. I givet fald kan 

det blive udfordrende at finde censorer i omprøveterminen. UN hæftede sig 

ved at fleksibiliteten ved at bruge Zoom bliver fremhævet som en styrke, men 

håber også på en pragmatisk løsning ift. afholdelse af eksamen på AU.  

- Der er tale om et godt fungerende censorkorps. UN håber dog på at der også er 

plads til nye kræfter løbende.  

- UN hæfter sig desuden ved, at korpset bruger lang tid på at kigge på studie-

ordninger, men at det samtidig roser uddannelserne.   

 

Årsberetning 2023 Censorkorps for Retorik: 
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- Det fremgår, at masterprojekterne kan stå uens i deres faglige rammer. UN 

mener dog, at de studerende kommer med vidt forskellige baggrunde og idéer 

om, hvad de vil med deres masterspeciale, så det er for svært at ensrette. Det 

har også tidligere været drøftet.  

- Det faglige niveau i tilvalgskurset Retorisk Kritik er ifølge censorformandska-

bet højt, hvilket UN glæder sig over.  

 

TRA kvitterer for rapporten og skriver, at UN har haft en god drøftelse.  

 

 

8. Evt. 

Flere litteraturstuderende har oplevet, at deres studiekort ikke virker på Kasernen. JJ 

vil undersøge dette.   

 

TRA nævnte, at indholdet til næste UN-møde bl.a. vil være:  

- Godkendelse af handleplaner til årlig status 

- Behandling af Undervisningsmiljøvurdering (UMV) 

- Studiegrupper 2.0, hvor VEST vil sende en repræsentant. SSLH aftaler nær-

mere med VEST.   

 

 

 


